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Ministerstwo Zdrowia

Departament Zdrowia Publicznego i Rodziny 

Warszawa

PETYCJA

Wniesiona w trybie ustawy z dnia 11 lipca 2014 r. o petycjach

Skladaj^cy petycjf; dr hab. Andrzej Nowakowski, prof. PWSZ w Tamowie - Wydzial 

Ochrony Zdrowia, zam. 35-103 Rzeszow 15, ul. Strzelnica 16 m. 23 

(wyra^ zgod^ na ujawnienie danych osobowych w BIP).

Nizej podpisany, b^d^c uczestnikiem Narodowego Kongresu Trze^osci w 2017 r. 

oraz konferencji na temat uzaleznien (w tym uzale^ienia alkoholowego), ktora odbyla si^ w 

Sejmie RP w dniu 10 grudnia 2019 r. z udzialem m.in. sekretarza stanu w Ministerstwie 
Zdrowia, Pani Jozefy Szczurek-Zelazko i przedstawicielki PARPA, postuluje wprowadzenie 

doraznych zmian w ustawie z dnia 26 pazdziemika 1982 r. o wychowaniu w trze^osci 

i przeciwdzialaniu alkoholizmowi (zwlaszcza w zakresie przepisow art. 13 i 14 tej ustawy).

W szczegolno^ci wnioskuj^ o to, aby:

1)W zakresie przepisu art. 13 ustawy:

a) Zmienic tresc art. 13 ustawy w ten sposob, aby wyeliminowac reklam^ piwa na 

budynkach i ogrodzeniach szkol oraz innych placowek oswiatowo-wychowawczych, a takie 

innych miejscach przeznaczonych dla nauki, wypoczynku i rekreacji dzieci i mlodziezy (na 

przyszkolnych boiskach, w tym „orlikach” i innych podobnych obiektach). Reklamy te bardzo 

destrukcyjnie oddziahij^ na psychik^ mlodych ludzi, niwecz^c skutecznosc programow 

profilaktycznych, ktore resort zdrowia wspolnie z MEN i PARPA podejmuj^ na rzecz 

trze^o^ci mlodego pokolenia: „No promil, no problem”, „Zachowaj trzezwy umysl” czy 

,Alkohol niszczy mlodosc”. Ponadto taki zakaz powinien obowi^zywac w okreslonym



promieniu od wskazanych wy^j obiektow (np. w Republice Irlandii zakazana odleglosc 

wynosi 200 m).
b) Przywrocic zakaz emitowania reklam piwa w mediach elektronicznych, l^cznie z 

Intemetera, w godz. 6.00-23.00 (taki zakaz obowi^zywat juz w Polsce w latach 2001-2002).

W dalszej kolejnosci nale^oby, przynajmniej stopniowo, aczkolwiek konsekwentnie, 

d^c do calkowitej eliminacji tych reklam z przestrzeni publicznej.

2)W zakresie przepisu art. 14 ustawy:

a) Wspieraj^c ogloszony ostatnio przez Prezesa Rady Ministrow projekt poprawy 

stanu bezpieczenstwa na drogach publicznych, nalezaloby ten program uzupelnic o punkt 

dotycz^cy albo calkowitego zakazu sprzedaiy napojow alkoholowych na stacjach 

benzynowych oraz w tzw. miejscach obshigi podromych (MOP) usytuowanych przy 

glownych drogach albo przynajmniej przyj^c zasad^, iz calkowity zakaz sprzedazy 

obowi^je w porze nocnej, a w porze dziennej mo^iwa jest jedynie sprzedaz ,4ekkich” 

alkoholi np. o zawartosci do 4,5% alkoholu etylowego. Polska nalciy do nielicznych krajow 

w Europie, w ktorych nie obowi^zuj^ ^dne ograniczenia w tej kwestii. Ostatnio podobne 

rozwi^zanie przyj^l parlament s^siedniej Republiki Litewskiej. Obliczono, zie eliminacja 

napojow alkoholowych ze sprzeda^ na stacjach benzynowych skutkowalaby zmniejszeniem 

ofiar smiertelnych na drogach z obecnego poziomu blisko 2900 os6b w ci^gu roku, nawet do 

poziomu 2000, a wiec do poziomu najbardziej bezpiecznych krajow (Wielka Brytania, 

Szwecja, Niemcy).

b) Nalezaloby zakazac sprzeda^ napojdw alkoholowych przez Internet oraz na 

telefoniczne zamowienie (te drogi najcz^^iej wykorzystuj^ osoby nieletnie), unikaj^c 

kontroli co do ich wieku. Nale^oby rowniei zabronic sprzedaiy wszystkich napojow 

alkoholowych (l^cznie z piwem) w drodze sprzedazy samoobshigowej, a jednie poprzez 

podanie ich przez sprzedawc?, z wyj^tkiem tzw. sklepow wolnoclowych, w portach 

lotniczych i morskich, pwdobnie, jak w zakresie sprzedazy wyrobow tytoniowych. W chwili 

obecnej t? drog^ sprzeda^ cz^sto wykorzystuj^ osoby nieletnie, glownie w celu nabycia 

piwa.
c) Nale^ rozwa^yd zakaz sprzedazy „mocnych” napojow alkoholowych (wodek) w 

malych opakowaniach do okreslonej pojemnosci (np. do Va czy 1/3 litra), zwanych potocznie 

,4nalpkami”, ktore dzialaj§ w sposob silnie uzalezniaj^cy od alkoholu, zwiaszcza na ludzi 

mlodych. Naleiy przypomniec, ze w ustawie z 1995 r. o ochronie zdrowia przed



nast^pstwami uzywania tytoniu... przyj?to zasad^, iz zabrania si? sprzedazy papierosow 

luzem, a jedynie w opakowaniach licz«|cych nie mniej m2:20 sztuk.

d) Nale±y przywrocic rozwi^zanie funkcjonuj^ce przed 2016 r., polegaj^ce na tym, iz 

w wagonach restauracyjnych i barowych w poci^gach komunikacji wewn?trznej dozwolona 

byla sprzedaz wszystkich napojow alkoholowych, l^cznie z piwem, jedynie do zawartosci 

4,5% alkoholu etylowego i to wyl^cznie do spo^cia w obr?bie tych wagonow. Dla mnie jest 

rzecz^ zupetnie niezrozumial^, dlaczego utrzymano to ograniczenie w stosunku do 

pozostalych napojdw alkoholowych, wyi^czajqc z niego piwo. Poniewai niemal co tydzieh 

podrozuj? pocii|gami dalekobiemymi obserwuj?, jak zwolennicy ,jnocnego” piwa okupuj^ 

miejsca w wagonach restauracyjnych (barowych) uniemoidiwiaj^c, a pn^ynajmniej 

utrudniaj^c korzystanie z nich innym pasa^rom. Ponadto kilkakrotnie bytem swiadkiem 

incydentow w poci^gach spowodowanych nadmiemym spo^ciem piwa (np. ktos na mnie 

przewrocil si? na siedzenie i omal nie przygniotl, czy omal nie oblal piwem z otwartej 

butelki). Cz?sto lez piwo jest wynoszone na zewn^trz spozywane w calym pociijgu, wsrod 

pasazerow.
W tym micjscu nale^ dodac, tc ta ,4'eforma” bynajmniej nie spowodowala 

zanikni?cia „szarej strefy” w postaci nielegalnej sprzedazy piwa w poci^gach i na obszarze 

kolejowym przy niemal zupelnej biemo^i organdw porz^dkowych i fiskalnych.

Generalizuj^c, pragn? stwierdzic, ze ustawa o wychowaniu w trze^o^i jest malo 

czytelna, z powodu az 70 (!) nowelizacji, pocz^wszy od 1982 r. Jest zatem rzecz(j w pelni 

zasadn^, aby resort zdrowia opracowal projekt nowej ustawy w tym zakresie w perspektywie 

czasowej obecnej kadencji parlamentu. Podczas wspomnianej konferencji w Sejmie RP w 

dniu 10 grudnia 2019 r. w moim wyst^pieniu, zawarlem tezy, ze przyszla ustawa winna 

zawierac „brzegowe”, tj. obowi^zuj^ce na terytorium calego pahstwa zasady w zakresie: 

a)maksymalnej liczby punktow sprzedazy napojow alkoholowych, w zalecanej przez WHO 

proporcji: nie wi?cej niz jeden punkt na 1000 mieszkahcow; b)zakazu sprzedazy tych 

napojow w okreslonych godzinach w porze nocnej; c) okreslenia minimalnej odleglo^i 

punktow sprzeda^ od katalogu obiektow chronionych (szkol, szpitali, koscioldw itp.). 

Natomiast rady gmin, stosownie do lokalnych potrzeb, mogtyby w drodze uchwal, 

wprowadzad dalej id^ce ograniczenia xixt przewiduje ustawa. Podobny przepis znalazt si? w 

ustawie 0 ochronie zdrowia przed nast?pstwami uzywania tytoniu... (art. 5) przewiduj^cy 

mozliwosc rozszerzenia tzw. stref bezdymnych.



Argumentowatem rowniet, z« takie rozwi^zanie nie uszczuplatoby niezalemosci i 

samodzielnosci jednostek samorz^du terytorialnego, chronionych przez Konstytucj^ RP i 

bytoby proporcjonalne do aktualnego stanu zagrozenia alkoholowego wyst^puj^ego w 

naszym kraju. Byioby to nawi^zanie do rozwi^zah prawnych przyj^tych jui w Polsce 

mi^dzywojennej (w latach 1920 i 1931) oraz do ustawodawstw obowi^j^cych obecnie w 

wielu krajach europejskich.

Wnosz^cy petycj<?:

Do wiadomo^i:

Szanowny Pan 
Tomasz Latos
Przewodnicz^cy Komisji Zdrowia Sejmu RP 
Biuro Poselskie
Ul. Gdanska 10,85-006 Bydgoszcz


